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 سخنگوی وزارت خارجه: 

 فرصت برای توافق
 و ازسرگیری اجرای برجام 

وجود دارد
سخنگوی وزارت خارجه گفت: فرصت 
همچنان برای احیای برجام وجود دارد 
و ما نمی توانیم از بن بست در مذاکرات 
صحبت کنیم. ناصر کنعانی در پاسخ به 
سوالی در مورد آزادی باقر نمازی و برخی 
از اظهار نظرها در مورد ارتباط این موضوع 
با خبرهای منتشر شده مبنی بر احتمال 
آزادی پول های بلوکه شده ایران در کره 
جنوبی در آینده گفت: در خصوص آزادی 
باقر نمازی شما را به اظهارات روز گذشته 
دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضائیه ارجاع 
می دهم، همان طور که آقای غریب آبادی 
مطرح کردند آزادی ایشان در چارچوب 
انسان دوستانه صورت گرفته است. در 
چهار سال گذشته آقای باقر نمازی در 
خارج از زندان بوده و ممنوع الخروج بودند. 
الان اجازه خروج از کشور به وی داده شده 
است. این موضوع اقدام انسان دوستانه بوده 
و مرتبط با هیچ موضوع دیگری نبوده است. 
. اهم اظهارات سخنگوی وزارت خارج را در 

ادامه می خوانید. 
  چند شب پیش از طریق کانال های 
دیپلماتیک کشور دوستی که در این زمینه 
ایفای نقش می کند، اطلاع داده شده که 
ایشان می تواند از ایران خارج شود. اقدام 
انجام شده، اقدام کاملا انسان دوستانه و 
مبتنی بر اصول و ارزش های ایران بوده 
و ارتباط به موضوعات دیگر ندارد. فرزند 
ایشان هم در حال طی کردن دوران 
محکومیت خود بوده است، مدتی ایشان 
آزاد شده است که پدر خود را همراهی 
کند و بعد از پایان دوران مرخصی به زندان 

برمی گردد. 
  پاسخ ایران به متن جمع بندی نهایی 
پیشنهادی مذاکره کننده اروپایی قبلا 
داده شده است و تلاش ایران هم این بود 
که پاسخی شفاف داده شود که به جمع 
بندی نهایی و شکل گیری توافق کمک 
کند و تلاش ایران در آن پاسخ این بود که 
نقاط ابهام در جمع بندی مذاکره کننده 
اتحادیه اروپا برطرف شود که در صورت 
انجام توافق، شاهد توافق پایدار باشیم و از 
تفسیرهایی که می تواند مخل توافق باشد 

پیشگیری شود. 
  همچنان امکان و فرصت برای توافق 
و از سرگیری اجرای برجام وجود دارد و 
این امکان هست که در صورتی که طرف 
مقابل مشخصا دولت آمریکا اراده سیاسی 
خود را بروز و ظهور دهد این توافق در زمان 
کوتاهی شکل بگیرد. فرصت همچنان برای 

احیای توافق باقی است. 
  پاسخی که طرف ایرانی به متن 
جمع بندی اتحادیه اروپا داد، پاسخ کمک 
کننده ای به این بود که روند مذاکرات ادامه 
یابد و به جمع بندی مذاکرات و اجرای 
توافق منجر شود.  متأسفانه در طرف مقابل 
شاهد وجود اراده سیاسی لازم نیستیم. 
از یکسو شاهد ارسال پیام های مختلف از 
طریق واسطه های مختلف هستیم و از سوی 
دیگر شاهد اعمال تحریم ها و این رفتار قطعا 
سازنده ای نیست و نشان می دهد دولت 
آمریکا دچار دوگانگی است و هنوز نتوانسته 
مسیر مورد نیاز خودش را در روند مذاکرات 
پیدا کند. در سایه تهدید و تحریم توافقی 
شکل نمی گیرد و دولت آمریکا باید این 

رفتار خود را اصلاح کند. 
  هنوز تصمیمی درباره دور بعدی 
مذاکرات بین ایران و عربستان گرفته 
روند  در  پیشرفت  از  است.  نشده 
گفت وگوها و هر تحولی که به روند بهبود 
مناسبات منجر شود، استقبال می کند 
ولی باید زمینه ها برای برگزاری نشست 
بعدی فراهم بیاید و امیدواریم با اجرای 
توافقات قبلی این اتفاق بیفتد. این یک 
مسیر دو طرفه است و باید به توافقات 
گذشته عمل شود که زمینه برای برگزاری 

نشست بعدی فراهم شود. 
  همه اطلاع دارند که در عالی ترین 
آقای  شخص  جمله  از  کشور  مقامات 
رئیس جمهور به موضوع درگذشت مهسا 
امینی ورود کردند و با خانواده مهسا امینی 
تماس گرفتند و قوه قضائیه و وزارت 
کشور هم اعلام کرد که به وظیفه خود 
عمل می کنند. متأسفانه برخی قصد دارند 
شکاف های قومیتی  و جنسیتی در ایران 
ایجاد کنند، من سوال می کنم زمانی که 
مردم غیور کُرد، مورد حمله شیمیایی قرار 
گرفتند، آنها کجا بودند؟ حقوق  بشر در 
کجای رفتار سیاست خارجی این ها قرار 
می گیرد؟ زمانیکه این اتفاق افتاد آقای 
رئیس جمهور سمرقند بودند و بلافاصله 
زمانی که متوجه شدند، اعلام موضع 

کردند. 
  آزادسازی منابع مالی بلوکه شده 
از  برخی  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
کشورها از جمله در کره جنوبی، همواره 
یکی از موضوعات مورد مطالبه ایران بوده و 
این موضوع را در روش های دیپلماتیک و در 
قالب مذاکرات سیاسی، اقتصادی، بانکی و 
تجاری پیگیری کرده و می کنیم و این جزو 

هدف های مهم ما است. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: پس از قریب به چهارماه بالاخره 
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی از حالت سرپرستی خارج و دارای 
وزیر خواهد شد تا این مجموعه عریض و طویل روال معمول خود را از 
سر بگیرد. هرچند که این تغییر می تواند کابینه ناقص رئیسی را هم 
ترمیم کند و صندلی خالی وزیر کار را پر کند. این در حالی است که 
هنوز هم زمزمه  هایی مبنی بر دیگر تغییرات در دولت به ویژه در حوزه 
وزارت صمت و تفکیک این وزارتخانه به 2 وزارتخانه  و معرفی 2 وزیر 
به مجلس مطرح است و به نظر پس از جلسه رأی اعتماد محمد هادی 
زاهدی وفا گزینه پیشنهادی وزارت کار باید منتظر سایر تغییرات نیز 
باشیم. حال باید منتظر ماند و مشاهده کرد که بهارستان نشینان در 
حضور رئیس جمهور با رأی اعتماد وزیر پیشنهادی را راهی خواهند  

کرد یا او را هم از رسیدن به صندلی وزارت باز خواهند داشت. 
  در راه وزارت

پس از کش و قوس های فراوان و عبور از مهلت قانونی تعیین 
شده برای معرفی وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی اواسط 
شهریور ماه بود که رئیس جمهور محمد هادی زاهدی وفا سرپرست 
وزارت کار که پس از کناره گیری حجت ا... عبدالملکی وزیر مستعفی 
به این سمت منصوب شده را به عنوان گزینه پیشنهادی به مجلس 
معرفی کرد تا بهارستان نشینان به بررسی صلاحیت زاهدی وفا برای 
حضور درکرسی این وزارتخانه و برنامه  های او در حوزه  های مختلف 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی بپردازند. در همین راستا نیز از چندی 
پیش تاکنون نمایندگان مجلس در کمیسیون مربوطه به بررسی 
برنامه های زاهدی وفا پرداخته اند. هرچند که با وجود حمایت 

برخی از نمایندگان از وی و برنامه هایش نمی توان گفت صد درصد 
نمایندگان موافق وزیر پیشنهادی هستند و زاهدی وفا مخالفینی نیز 
دارد. چنانکه نماینده شاهرود درباره گزینه پیشنهادی وزارت تعاون 
و کار اظهار داشت: »وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی یک مجموعه 
بسیار بزرگ است و بهتر بود گزینه ای قوی تر و کارآمدتر برای تصدی 
این وزارتخانه به مجلس معرفی می شد.« علی اصغر خانی گفت: » 
زاهدی وفا چندین ماه سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
بود و در آن مقطع ارتباطی با مجلس شورای اسلامی نداشت. دولت 
فقط به حرف چند نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی استناد 
نکند و تصور نکند که نظر مثبت عده ای از نمایندگان روی زاهدی 
وفا به معنای آن است که همه نمایندگان در روز رأی اعتماد به وی 
رأی مثبت می دهند.« با این حال آنچه که مسلم است گویا تمام 
موانع برای وزیر شدن زاهدی وفا در حال برچیده شدن است. چه 
اینکه برخی شبهاتی که پیش از این پیرامون دوتابعیتی بودن وی 
و فرزندانش مطرح می شد نیز حل شده است. عباس گودرزی نایب  
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به مسائل مطرح شده 
درباره دو تابیعتی بودن گزینه پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و فرزندان وی، گفته: » ما در این باره از وزارت امور خارجه به صورت 
مکتوب استعلام گرفتیم و وزارت امور خارجه دو تابیعتی بودن 
زاهدی وفا و فرزندانش را تکذیب کرد.« وزیر پیشنهادی طی روزهای 
گذشته در کمیسیون ها و فراکسیون های مختلف مجلس حضور 
یافته و برنامه های خود را ارائه داده است. چنانکه در فراکسیون 
انقلاب »اشتغال و کارآفرینی، هوشمندسازی فعالیت های اشتغال زا، 

توسعه ظرفیت مشاغل خاص، توزیع عادلانه منابع سرمایه گذاری 
در استان ها، توسعه آموزش فنی و حرفه ای، ایجاد برنامه های برای 
شرکت های زیان ده وابسته به شستا، تامین حداقل حقوق برای 
اقشار ضعیف جامعه و انجام سیاستگذاری های اشتغال زا از جمله 
مهم ترین مواردی که در برنامه های خود دارد مطرح کرده است. هر 
چند که پیش از این قرار بود 10 مهر ماه جلسه رأی اعتماد به زاهدی 
وفا برگزار شود اما حال این اتفاق با 2 روز تاخیر امروز 12 مهر انجام 
خواهد شد که باید دید آیا وزیر پیشنهادی با ادله و برنامه های خود 
خواهد توانست مجوز ورود به هیات وزیران را اخذ کند یا اینکه پس 
از 3 ماه و اندی سرپرستی در وزارت کار با این مجموعه خداحافظی 

خواهد کرد. 
  حمایت مجلس

شاید کمتر کسی فکر می کرد نمایندگانی که تا پیش از این 
ارتباط ضعیف زاهدی وفا در مقام سرپرست وزارت کار، تعاون و 
رفاه اجتماعی را به عنوان نقطه ضعف او بر می شمردند و چندان از 
معرفی او به عنوان گزینه پیشنهادی وزارت و رأی آوریش مطمئن 
نبودند امروز حمایت نسبتا کاملی را از وی به عمل آورند. چنانکه 
کمیسیون  مربوطه و فراکسیون های مجلس رضایت خود را از تصدی 
وی بر کرسی وزارت اعلام کرده اند. در همین راستا عصر یکشنبه ولی 
اسماعیلی، رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به بررسی 
سوابق صلاحیت وبرنامه های محمدرضا زاهدی وفا وزیر پیشنهادی 
برای تصدی کرسی وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: 
کمیسیون اجتماعی مجلس به عنوان کمیسیون تخصصی بعد از 
بررسی مفصل برنامه ها و سوابق زاهدی وفا وی را برای تصدی کرسی 
این وزارتخانه تایید کرد. همچنین سید ناصر حسینی پور نماینده 
مردم شهرستان های گچساران و باشت در مجلس گفت: با شناختی 
که از محمدهادی زاهدی وفا وجود دارد برنامه و توانایی کافی برای 
مدیریت این وزارتخانه را دارد. وی عنوان کرد: طیف فعالیت های 
این وزارتخانه گسترده است و فردی می تواند سکان مدیریت آن 
را برعهده بگیرد که دارای دانش لازم، تجربه کافی و تعهد مورد نیاز 
برای حل چالش ها را داشته باشد. سمیه رفیعی نماینده تهران نیز در 
حمایت از وزیر پیشنهادی می گوید: این وزارتخانه یکی از پایه های 
مهم اقتصادی است که مخاطب اصلی آن بازنشستگان، کارگران و 
عموم مردم هستند. زاهدی وفا برای معیشت و اقتصاد مردم برنامه 
دارد و در این زمینه با شرکای اقتصادی و گروه های زیرمجموعه این 
وزارتخانه برنامه های مختلفی برگزار کرده است. مجتبی یوسفی 
نماینده اهواز نیز با بیان اینکه محمدهادی زاهدی وفا هم تجربه 
اقتصادی و هم پختگی لازم را برای تصدی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی دارد، گفته؛ برخی از افراد به عملکرد گذشته گزینه 
پیشنهادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایراداتی وارد می دانند، 
اما در مجموع به نظر می رسد که وی بتواند رأی لازم را برای تصدی 

این وزارتخانه کسب کند. 

ترقی: وقت پاکسازی دانشگاه ها فرارسیده است

انقلاب فرهنگی دوم؟
       دعوت صداوسیما از اساتید اخراجی 

آرمان ملی: زمان زیادی از اظهارات میرتاج الدینی، نماینده 
مجلس مبنی بر اینکه »یکبار دیگر یک پاکسازی انقلابی در 
این مملکت انجام شود« نگذشته بود که روز گذشته حمیدرضا 
ترقی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی نوشت : 
»دانشگاه را حجامت کنید، وقت پاکسازی دانشگاه های نظام 
اسلامی از استادان و دانشجویان فتنه گر فرارسیده است.« 
آنچه ترقی بیان کرد اذهان رابه سمت انقلاب فرهنگی هدایت 
کرد که در سال های 59 تا 62 اجرا شد. انقلاب فرهنگی ایران به 
مجموعه ای از رویدادهای مرتبط با فرهنگ ایران، آموزش عالی 
در ایران و آموزش در ایران گفته می شود که با هدف پاکسازی 
استادان و دانشجویانی که »غرب زده« به شمار می رفتند، صورت 
پذیرفت. نکته قابل توجه آنجاست که برخی اساتید اخراج شده 
به صداوسیما دعوت می شوند. محمد فاضلی و بیژن عبدالکریمی 

از آن جمله هستند. 
  اساتیدی که اخراج شدند

در سال های اخیر هم جریانی در مسیر اخراج اساتید گام 
برداشته است. به عنوان نمونه ماه های پایانی سال 1400 اخباری 
مبنی بر اخراج دکتر محمد فاضلی، استاد جامعه شناسی دانشگاه 
شهید بهشتی و دکتر آرش اباذری استاد فلسفه دانشگاه صنعتی 
شریف در رسانه ها منتشر شد که عکس  العمل های گوناگونی را 
در پی داشت. ایسنا نوشت:»انتشار خبر اخراج این افراد با توجه 
به سوابق و فعالیت های برجسته آنان موجی از واکنش کاربران 
در شبکه های اجتماعی را به همراه داشته و در شبکه های 
اجتماعی از جمله توئیتر اسامی آنها به هشتگ های ترند تبدیل 
شده است. کاربری در توئیتر نوشت:  اگر اخراج محمد فاضلی 
و آرش اباذری با ملاحظات غیر علمی باشد، باید نگران بود.  

کاربری دیگر نوشت : آرش اباذری از دانشگاه »جانز هاپکینز« 
فارغ التحصیل شده و به ایران بازگشته است و بی شک از برترین 
اساتید فلسفه است.« پیش از این هم در سال 96 اعتمادآنلاین 
نوشت: » صادق زیباکلام استاد علوم سیاسی دانشگاه اعلام 
کرد: از اینکه حقوق بهمن ماه من را پرداخت نکردند متوجه 
شدم که اخراجم کرده اند. این استاد دانشگاه اظهار کرد: من 
فکر می کنم که اگر در این 25 سال در دامداری و مرغداری کار 
می کردم الآن شأن بیشتری برایم قائل می شدند. رئیس دانشگاه 
آزاد در آن مقطع با تاکید بر اینکه زیباکلام را اخراج نکرده ایم، 
گفت: »به او اعلام کردیم فعالیتش غیرقانونی است؛ چرا که از 
دو جا حقوق می گیرد.« رهبر البته در 9 اسفند 96 گفت: »هر 
استادی که بخواهد خدشه ای به دین، قرآن و پیغمبر وارد کند 
را لحظه ای تحمل نمی کنیم.« در آذر 97 هم حوری دهقان شاد 

استاد دانشگاه آزاد اسلامی گفته بود: » استاد رسمی با 21 سال 
سابقه کار است اما بدون ارائه هیچ پاسخی او اخراج شده است. 
دانشگاه با وجود اینکه حکمی مبنی بر اخراج و قطع همکاری به 
اینجانب نداده، اما حقوقم را قطع کرده است.« 15 شهریور سال 
گذشته هم بیژن عبدالکریمی، دانشیار گروه فلسفه دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد تهران شمال حکم اخراج خود را از این دانشگاه 
دریافت کرد. در بخشی از این حکم آمده است: »نامبرده فاقد 
صلاحیت جهت عضویت در هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی 
است. بنا به این حکم، کد استادی بیژن عبدالکریمی از روز 
گذشته )شنبه 13 شهریورماه( باطل گردیده و رأی صادره قطعی 
و لازم الاجراست.« پیش از این افراد، فائزه و فاطمه هاشمی که 
فرزندان موسس دانشگاه آزاد بودند هم کنار گذاشته شده بودند 
و همچنین سید محمود علیزاده طباطبایی، محمدعلی بهمنی، 
همایون یوسفی، گودرز افتخار جهرمی و محمد دادگران و دیگر 
اساتید  دانشگاهی از هیات های علمی و تدریس در دانشگاه آزاد 

اخراج شدند. 
  اشتباه محاسباتی است 

تقی آزاد ارمکی جامعه شناس و استاد دانشکده علوم اجتماعی 
دانشگاه تهران در واکنش به اخراج اساتید دانشگاهی و پیامدهای 
آن در جامعه بیان کرد: اخراج استاد از دانشگاه یک اشتباه 
محاسباتی است که هر گروه سیاسی مرتکب می شود.. وی در ادامه 
افزود: در دوره اصولگرایی امروز و پیشین این اشتباه محاسبانی 
بیشتر دیده می شود، آنها تلاش دارند یک نوع همرنگی و هم 
صدایی شکل بگیرد. این یک اشتباه محاسباتی بوده، هست و 
ادامه پیدا خواهد کرد.« سال 1400 احمدی نژاد هم گفته بود: 
»شنیده اید که استاد دانشگاه چند ده ساله را اخراج می کنند! 
آقای فاضلی، آقای اباذری، آقای امیدی را اخراج می کنید!؟ آیا 
اگر همه استادان دانشگاه و همه معلمان اخراج شوندمشکل 
حل می شود؟ قبل از انقلاب، امام در پاریس صحبت کردند و 
گفتند در جمهوری اسلامی که ما می خواهیم درست کنیم، حتی 
کمونیست ها هم آزادند که نظراتشان را بیان کنند، در دانشگاه به 
آنها کرسی می دهیم که بیایند و حرف هایشان را بزنند. حالا اینها 
که کمونیست نیستند، اخراجشان می کنید، کمونیست هم باشند 

نباید اخراجشان کنید.«

محمدعلی سبحانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
احیای توافق برجام می تواند امید را 

در جامعه افزایش دهد
  تبادل زندانیان می تواند مقدمه ای 

برای گام های بزرگ تر باشد

آرمان ملی-  سهیل ثابت: هر چند که تحولات 
بین المللی در نقاط مختلف دنیا پیگیری می شود 
اما آنچه مهم است اکثر کشورها به ویژه طرفین 
برجام تاکنون احیای برجام را مهم ترین اولویت خود 
دانسته اند. این در حالی است با وجود تمایل ایران به 
از سرگیری مذاکرات؛ آمریکایی ها چندی است که 
تمایلی به احیای برجام و توافق از خود نشان نمی دهند. 
در این راستا برخی معتقدند که تعامل و توافق ایران با 
آژانس می تواند بر رویکرد غربی ها نیز تاثیر گذار باشد 
و زمینه را برای از سرگیری مذاکره و توافق احتمالی 
مهیا کند. هر چند که طرفین تاکنون از فرصت ها به 
نحو مطلوبی بهره نبردند. در این راستا برای بررسی 
شرایط برجام، نوع نگاه طرفین به توافق و عوامل موثر 
بر احیای برجام »آرمان ملی« با محمدعلی سبحانی، 
سفیر اسبق ایران در لبنان و تحلیلگر مسائل بین الملل 

به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
  پس از بحث تبادل زندانیان میان ایران و 
آمریکا و آزادی 7 میلیارد دلار از منابع ارزی 
ایران برخی مطرح کردند که این می تواند 
مقدمه ای در جهت از سرگیری مذاکرات در 
جهت احیای برجام باشد؛ اساسا تحلیل شما از 

این موضوع چگونه است؟
امیدواریم این تحلیل خوشبینانه درست باشد 
و روند آن به سرعتی که ما سر قضیه برجام سراغ 
داریم ادامه پیدا کند. اما با توجه به اتفاقاتی که در 
آمریکا افتاده و دیدگاهی که در این مورد در آمریکا 
پیش آمده مقداری باید در مورد این مساله با احتیاط 
بیشتری تحلیل ها را دنبال کنیم. فقط یک امیدواری 
است که این روند بتواند گره مذاکرات را باز کند. هر 
چند طرفینی هم به دنبال این مساله هستند و به 
نظرم می تواند امر مفیدی برای هر دو طرف باشد. لذا 
نمی توان به طور قطعی نظر داد و خیلی خوشبین بود 
که فضا در آمریکا و داخل ایران همزمان پیش برود. به 
هر صورت ترجیح بر این است که خوشبین و امیدوار 
باشیم به اینکه این اتفاق در بحث تبادل زندانی ها 

مقدمه ای برای گام های بزرگ تر باشد. 
  تعامل و همکاری ایران و آژانس چه میزان 
می تواند بر روی احیای برجام و رسیدن به توافق 

تاثیرگذار باشد؟
این مساله هم در ادامه همان روندی است که پیش 
از این اتفاق افتاد و قطعنامه ای که قرار بود علیه ایران 
تصویب شود به تصویب نرسید تا فرصت بیشتری برای 
طرفین باشد که زمینه توافق را ایجاد کنند. اما اینکه 
مباحث پادمانی حل شده باشد و دیدگاه های آژانس 
کاملا به سمتی رفته باشد که با بیانیه یا با اعلامی حل 
مشکل پادمان را اعلام کند که به نظر این مساله شرط 
آمریکایی ها برای ادامه مذاکرات باشد. اکنون این 
مسائل زیر ذره بین و سوال است و باز هم امید داریم 

که این اتفاق بیفتد. 
  اساسا فکر می کنید چرا با توجه به روند 
مثبت مذاکرات در مقطعی به توقف مذاکرات 

رسیدیم؟
 این مساله به خوشبین ها و بدبینی ها باز می گردد. 
در مذاکرات  باید از فرصت  هایی که پیش می آید 
استفاده کرد. اما این استفاده صورت نگرفته است. 
در شرایطی که هر دو طرف خوشبین بودند باید بده 
و بستانی صورت می گرفت، توافق انجام می شد و 
اعتماد طرف های مختلف به این روند جلب می شد. 
ولی دیدیم که یکدفعه هر دو طرف به دلایل خودشان 
شرایط متفاوتی را دنبال کردند و هم در ایران و هم در 
آمریکا اتفاقات و مسائلی رخ داد که اینها نمی تواند در 

روند برجام بی اثر باشد. 
  برخی معتقدند که ایران در بحث برجام 
و مذاکرات در خصوص اروپا و آمریکا به ویژه 
مساله بحران انرژی و زمستان سرد اروپا دچار 
اشتباه محاسباتی شد و همین موضوع موجب 
گردید که چنین شرایطی پدید  آید؛ چه میزان 

به این موضوع قائل هستید؟
من معتقد هستم که اشتباهات محاسباتی همیشه 
یک عنصر تاثیر گذار است و دلیلی برای اینکه 
روندهایی به شکست بینجامد. البته این گفته بدین 
معنا نیست که ما به واقعیت هایی که در طرف مقابل 
قرار دارد هیچ گونه توجهی نداشته باشیم. مساله 
مهمی که وجود دارد این است که مذاکرات احتیاج 
به شرایطی آرام و دلایل و انگیزه های جدی در هر 
دو طرف دارد. برای ایران این انگیزه ها افزایش پیدا 
کرده است اگر بتوانیم در مساله برجام حرکت مثبتی 
داشته باشیم به کنترل اوضاع تورم کمک می کند. 
گرانی در کشور واقعی است و مردم در فرصت هایی 
که به دست می آورند اعتراضات خود را بیان می کنند. 
طبیعتا اگر امروز بتوانیم بر سر برجام توافق کنیم امید 
در جامعه افزایش پیدا می کند، بخشی از اموال ایران 
آزاد می شود و بخشی از تحریم ها برداشته می شود 
و امید به سرمایه گذاری افزایش پیدا می کند. اینها 
اتفاقات مثبتی است که برای بخشی از مردم می توانتد 
امید بخش باشد.  بنابراین اکنون تمایل ایران برای 
احیای برجام کاملا از نوع مواضع و پیگیری ها اعلام 
آمادگی هایی که انجام می شود روشن است. اما به 
همین اندازه از طرف آمریکایی ها علاقه و تمایلی از 
سوی آمریکایی ها نشان داده نمی شود و شرایط به 
نحوی است که آمریکایی مخصوصا وقتی که بحث 
برجام در کنگره مطرح شد و لابی هایی که صورت 
گرفت و در حوالی آن تحلیلگران صحبت کردند 
کار را سخت تر می بینید. به همین دلیل است که 
می گویم هر دو طرف یعنی ایران و آمریکا که توافق را 

می خواهند از فرصت ها استفاده نکردند. 

 »آرمان ملی« بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادی کار در مجلس را مورد ارزیابی قرار می دهد

زاهدی وفا  در آزمون اعتماد بهارستان 
     حمایت نسبی مجلس از گزینه پیشنهادی

 
اعتراض برخی 

روحانیون به شیوه 
برخورد با حجاب  

    
 جای دانشجو

 در زندان  و   بازداشتگاه 
نیست

در پی حوادث تلخ صورت گرفته در برخی دانشگاه های 
کشور به ویژه دانشگاه صنعتی شریف، محمدرضا عارف در 
بیانیه ای ضمن محکومیت شکسته شدن حرمت دانشگاه 
تاکید کرد دخالت نهادهای بیرون از دانشگاه باعث شکسته 
شدن حرمت دانشگاه شد.  در این بیانیه آمده است:  جای 
دانشجو در زندان و بازداشتگاه نیست باید در برابر شنیدن 
اعتراضات دانشجویان و حتی پرخاش آنها سعه صدر 

داشته باشد. 

 استاد حوزه علمیه قم گفت:  در آینده عملا دو بخش مهم 
نقش آفرین خواهند شد. زنان امروز چنین حرکتی را شروع 
کرده اند، اما من به نقش طلاب و روحانیون جوان و نواندیش 
هم امیدوار هستم که همین نقش را ایفا کنند و بتوانند به 
سمت یک حرکت اصلاحی انتقادی بروند؛ هرچند که ممکن 
است این راه پر فراز و نشیب و طولانی باشد. محمدعلی ایازی 
افزود: در فوت خانم امینی بخشی از علما، مراجع و روحانیون 

اعتراض کردند .

 دولت تا چه اندازه توانسته موفق باشد؟ فعال سیاسی 
اصلاح طلب گفت: دولت فقط کارهای روزمره را انجام 
می دهد وقتی حزب نباشد کاندیداهای ریاست جمهوری 
قول هایی به مردم می دهند و بعضی آن قول ها را به 
منزله برنامه تلقی می کنند؛ در صورتی که این طور 
نیست. محمدرضا خباز گفت: قول های رئیس جمهور را 
اگر بخواهیم شمارش کنیم از یک لیست بلند بالا فراتر 

می رود .

سه شنبه 
1401 .07 .12
07ربیع الاول    04/1444اکتبر2022

 دولت
 کارهای روزمره را 

انجام می دهد 


